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     Milí bratři a sestry,

Ježíš je na své poslední cestě do Jeruzaléma. Procházel tudy mnohokrát, ale toto je
cesta opravdu poslední. Z Jeruzaléma ven již cesta pro něj nevede. Dobře ví, co na
něj zde čeká. Několikrát v poslední době svým učedníkům velmi jasně sděloval, že
cesta, kterou jde On, je cestou, která směřuje ke smrti.

     Dříve však než do tohoto města vkročí, půjde ještě jednou přes Betanii. Toto
městečko  leží  jen  pár  kilometrů  od  jeruzalémských  bran,  zde  se  ještě  zastaví  u
nějakého  Šimona,  kterému  přezdívali  „Malomocný“.  Patrně  tohoto  Šimona  Ježíš
kdysi malomocenství zbavil. Umíme si představit, jak vděčně Ježíše do svého domu
přijal.  Byli  s  ním  také  jiní,  kteří  Ježíše  doprovázeli.  Marek  již  žádného  dalšího
nejmenuje, ale evangelista Jan (12,1-8) ve své zprávě o Ježíšově pomazání zmíní,
že na tomto místě byli přítomni také tři sourozenci: Marie Marta a Lazar. Též jejich
vděčnost Ježíši byla veliká, vždyť se jednalo o toho Lazara, „kterého Ježíš vzkřísil
z mrtvých“,  poznamená Jan.  A podle tohoto  evangelisty  to  měla  být  také právě
Marie, sestra Marty a Lazara, která Ježíše pomazala onou vzácnou mastí.

     Tato chvíle setkání právě s těmito lidmi, při Ježíšově vstupu do velikonočního
týdne, mu udělal jistě velmi dobře. To, co bude následovat vzápětí již bude velmi
nesnadné, těžké, bolestné; nyní však, v této chvíli,  smí ještě zakusit  tuto lásku a
úctu. Jaký rozdíl a protiklad mezi tím, co zakusil v domě Šimona a tím, co se kolem
něj  seběhne  v dalších  okamžicích!  Sotva  Ježíš  vstoupil  do  domu  svých  přátel,
neváhali mu ihned připravit pohoštění, a jistě nezapomněli na nic, čím by ho mohli co
nejlépe poctít.  A pak se ujme aktivity Marie.  Měla alabastrovou nádobku pravého
vzácného oleje z nardu - tohoto oleje se užívalo jen příležitostně a především po
kapkách - ale ona tuto nádobku rozbila a celý její obsah vylila na Ježíšovu hlavu.

     Tento olej byl opravdu vzácný, kdyby jej chtěli prodat, pak by byl finanční výtěžek
z tohoto obchodu patrně srovnatelný s hodnotou majetku, který vlastnila průměrná
rodina. Bylo jej možno prodat,  „za víc než tři sta denárů“, nezapomněli učedníci
připomenout. Denár měl hodnotu denní mzdy zemědělce. Za jeden denár bylo tehdy
možné nakoupit chleba na celý den pro 25 lidí.  Ale jestliže Marie tento čin přesto
vykonala, co jím vlastně chtěla vyjádřit? Patrně to, že Ježíš jí je nade vše. Všechno
to, co vlastní,  nemá vedle něj  vůbec žádnou cenu,  Ježíš je pro ni  tím absolutně
nejvyšším a nejdůležitějším.

     „Můj Ježíš mé jest žití, můj díl a zisk můj jest,... on nejvyšší jest dání, jež Otec můj
mi dal... on pokrm můj, mé zřídlo, on ve tmách světlem mým...“  tak to zpíváme v
písni.  Toto  její  jednání  staví  také  nás  před  základní  otázku,  kterou  si  máme
zodpovědět a zodpovídat: Co pro mne vlastně Ježíš znamená? Za jakou hodnotu jej



ve svém životě pokládám? Co jsem nebo jsme pro něj ochotni v naší situaci a našich
podmínkách obětovat, čeho se kvůli němu vzdávat? Jak mu dáváme najevo svou
úctu a ovšem také vděčnost za všechno co s námi, na nás a pro nás vykonal? Je
důležité se takto ptát.

     Tento čistý projev Mariiny lásky vůči Ježíši v této chvíli zazářil jako slunce a určitě
zapůsobil  na  Ježíše  velmi  blahodárně.  Znehodnotit  tuto  chvíli  nemohly  ani
nespokojené  reakce  některých  přítomných.  Vždyť  to  není  nic  jiného  než  čisté
plýtvání. Vzbudil se v nich obchodnický duch: takové plýtvání si  přece nemůžeme
dovolit - je to velmi přehnaný projev úcty! Tomuto jednání nemohli porozumět, nebo
možná  porozumět  nechtěli.  Dejme si  ale  pozor  na  nějaké  ukvapené  odsuzování
těchto lidí! Mohlo by se to docela dobře obrátit proti nám. Poslechněme si raději, co ti
nespokojení lidé říkají. To, co říkají není zas tak docela nerozumné a neoprávněné:
„Nač ta ztráta oleje? Mohl se prodat za víc než tři sta denárů a ty se mohly dát
chudým.“

     Nejspíš bychom mluvili podobně. Kdo z nás si ještě neřekl: Mít tak peníze, co
všechno by se dalo udělat! Určitě je v pořádku ptát se jestli s majetkem nebo penězi,
které  vlastním,  nakládám  zodpovědně.  Ale  když  náhle  jde  o  Ježíše  a  jeho
evangelium? Zde by nás mělo vést k vážnému zamyšlení už první přikázání, které
vlastně říká:  Bůh nade všechno a nade všechny věci! Měli  bychom být vedeni
k bdělosti,  k svědomitému ohledávání  svého života.  Jakým duchem jsem unášen,
čím je určován můj, náš život? A tak nás tento příběh volá k přemýšlení nad našimi
činy i pohnutkami, které k nim vedou. A navíc, když se do něj dobře zaposloucháme,
pak  také  poznáme,  že  v něm nejde  jen  o  nás,  ale  také  nebo  nejprve  o  Ježíše
samotného. I  tento příběh je zde proto, aby potvrdil  a dosvědčil  Kristovu, slávu a
volal k víře v něj - tím spíše, když se před ním již zřetelně objevuje cesta, kterou
právě nastupuje, cesta naprostého vnějšího ponížení až k smrti na kříži.

     Že jde právě o toto vyrozumíme z toho, jak Ježíš bere přede všemi ostatními Marii
pod svou ochranu. Slova, která k tomu poví, tvoří jádro celého příběhu: „Nechte ji!
Proč ji trápíte? Vykonala na mně dobrý skutek.“ On se z tohoto činu Marie raduje,
souhlasí s ním, vysoce si jej cení a přikládá mu daleko hlubší význam, než Marie
vůbec tuší. Přiznává tomuto jejímu činu, prorocký charakter a to takového významu,
že jej chápe jako čin, který dosvědčuje jeho slávu.  „Ona učinila, co měla.“ Blaze
tomu, nad kým může Ježíš toto povědět!

     Pomysleme  přitom  na  to,  jaký  mělo  v Izraeli  takové  pomazání  význam!
Pomazáváni  byli  zemřelí.  Když  Ježíš  odsud  pohlédne  na  Mariin  čin,  pak  o  něm
hovoří jako o dalším podnětu, na cestě, která již velmi rychle vede k jeho utrpení,
smrti a pohřbu. Je to cesta, kterou přijímá v úzkosti a přece v důvěře a přisvědčuje jí.
Jak by jej tedy nemělo těšit takové Boží znamení, které Marie vykoná, třebaže ona
sama nerozumí hloubce svého činu.  „Ona učinila,  co měla.“ Bůh Otec sám si jí
v této věci použil! Ježíš z něj přijímá posilu k nelehké cestě kříže.

     Pomazáváni však byli také králové a proroci, když byli povoláváni do svých úřadů.
Tak se stává pro Ježíše tento Mariin čin velikým svědectvím a zároveň stvrzením
věčného království, které mu je Otcem darováno a připraveno. K tomu se bude též
přiznávat před Pilátem a mnohými ostatními. Smrt není závěrečnou tečkou za jeho
životem, ale skrze smrt a vzkříšení vyvýšení nade všecko, věčná sláva, posazení se
po Boží pravici. Ježíš vidí, že to obojí je  nějak vloženo  do Mariina pomazání. Vedle
všeho jednání proroků, je tento Mariin čin stejně tak důstojný, hodnotný a služebný.
„Všude, po celém světě, kde bude kázáno evangelium, bude se mluvit na její



památku také o tom, co učinila ona.“ Protože její čin je svědectvím o veliké Boží
lásce a jako takový může podpořit nebo dokonce vypůsobit víru jiných.
     A co ony myšlenky na chudé, které se tu objeví? Ne, na chudé Ježíš opravdu
nezapomíná, měl pro ně srdce jako nikdo jiný.  „Mějte je tedy, vy učedníci,  kolem
sebe jako já“ - připomene jim, aby na ně nezapomněli oni: „Vždyť chudé máte stále
kolem sebe, a kdykoli chcete, můžete jim činit dobře.“ Vašich dobrých činů v této
oblasti  nebude nikdy dost,  při  každé příležitosti  můžete prokázat  to  že vám není
chudý lhostejný. Učinit dobře potřebnému může kdokoli a kdykoli.

     Zde však při tomto pomazání v Betanii, jde především o to, abychom my všichni
Ježíše  o  něco  více  poznali,  dostali  se  nejen  k víře,  ale ke  skutečné  důvěře  a
spoléhání  se  na  něj,  abychom  pak  byli  schopni  také  správně  slyšet  Ježíšovu
naléhavou výzvu:  „Nezapomeňte, vždycky kolem sebe máte a neustále mít budete
chudé“. Proto vzal Ježíš Marii tak jednoznačně pod svou ochranu a její čin označil za
jakýsi předobraz pro všechny časy, ke kterému bude stále odkazováno, protože zde
se  obětavě  vydává  -  lidskými  smysly  nepochopitelná  -  láska  na  Golgotský  kříž!
Láska, která nechtěla nic pro sebe, ale všechno pro druhé; láska, která nenabízí jen
něco, ale vydává sama sebe; láska, která se nebrání a neobhajuje, ale svobodně se
staví na místo hříšníků, aby očistila svět od prokletí hříchů a tak člověka vysvobodila;
láska, která trpí kvůli nám a za nás; láska, která před celým světem, všemi lidmi a
národy otevírá zcela nové a netušené možnosti života před Bohem a mezi sebou,
navzájem. V nich již nevládne a člověka neovládá nenávist vedoucí k násilí a válkám,
ale láska, která vede ke vzájemnému přijímání a vycházení si vstříc.

     Proto tedy jednala Marie správně, když vylila celý obsah nádobky vzácného oleje
na Ježíšovu hlavu, proto je také chválena. Ježíš pro ni znamená více než všechno
ostatní, pro něj je schopna vzdávat se všeho. Ať nám je také tento její příklad pomocí
v hledání naší životní cesty a ohledávání toho, co je důležité a nejdůležitější také pro
nás.

                    Amen.


